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Vážení občané, jistě jste všichni zaregistrovali, že náš městys byl v tomto roce po-
znamenaný velkým množstvím dopravních komplikací a dalších omezení z důvo-
du početných stavebních akcí a investic. Dovolte mi, abych vás alespoň v krátkos-
ti seznámil s těmito provedenými, nebo stále ještě prováděnými stavbami.

Ještě, než přijdou na řadu informace ke stavbám, tak mi dovolte, abych Vám po-
přál pokud možno klidné nastávající adventní a předvánoční dny a v dalších týd-
nech fyzickou i psychickou odolnost a především pevné zdraví. 

Ing. Arnošt Juda, starosta městyse

Zkapacitnění kanalizace a přeložka vodovodu od č.p. 191 v ulici u úřadu mě-
styse až po odlehčovací komoru u místní komunikace směrem k obchvatu.

Stavba byla zahájena v dubnu 2021, ukončení stavby je plánováno na jaře 2022.
Zhotovitelem stavby je firma VHS Žďár nad Sázavou, spol. s r.o. Cena dle smlouvy o
dílo je 6 577 000,- Kč bez DPH.

Stav kanalizace v této ulici byl již naprosto nevyhovující. Byly zde úseky, kde do-
cházelo k propadání kanalizace, destrukci a borcení betonových trub. Při kamerovém
monitoringu bylo zjištěno také nevhodné stavební provedení, které vzniklo již v minu-
losti při budování kanalizace za tehdejšího nedostatku techniky a materiálu. Jednalo se
např. o protispády ve vedení kanalizace, zúžení průtočného profilu kanalizace způso-
bené zaústěním kanalizace dimenze 400 mm do užší kanalizace o průměru 300 mm.
Docházelo také k zaplavování sklepů rodinných domů a občané z této lokality dlouhá
léta požadovali rekonstrukci kanalizace. Zastupitelstvo městyse se při plánování této in-
vestice shodlo na nutnosti rekonstrukce nejen kanalizace, ale i vodovodního řadu, kte-
rý byl uložen v těsné blízkosti kanalizačního vedení. Dále se nám podařilo dojednat 
s firmou E.ON, aby v čase provádění rekonstrukce kanalizace a vodovodu bylo ulože-
no do země také vedení sítě nízkého napětí. Souběžně jsme do země uložili i vedení ve-
řejného osvětlení, veřejného rozhlasu a chráničku pro sdělovací sítě. Je tedy logické, že
po všech těchto stavebních zásazích do komunikace musí následovat provedení nové-
ho povrchu komunikace v celé šířce této ulice. V současné době jsou provedeny, nebo
jsou těsně před dokončením tyto práce
• kompletní rekonstrukce celé splaškové kanalizace a vodovodu včetně přepojení ka-

nalizačních a vodovodních přípojek rodinných domů
• přeložka vedení nízkého napětí do země, přeložení vedení veřejného osvětlení do

země, veřejného rozhlasu a položení chráničky pro kabely sítě elektronických ko-
munikací

• „před řadovkou“ bylo odstraněno a odvezeno nestabilní jílovité podloží komunika-
ce a byly zde uloženy další zpevňující podkladní vrstvy konstrukce vozovky

• v celé šířce komunikace byly postupně vyvezeny původní nevyhovující podkladní
vrstvy komunikace a navezena nová konstrukce budoucí komunikace
Při upřesňování požadavků na provedení asfaltových povrchů nás dodavatel infor-

moval, že pro zajištění spádu komunikace a bezproblémového odtoku dešťových vod
z komunikace a z nájezdů k jednotlivým nemovitostem je nutné ještě provést poměrně
zásadní stavební úpravy na komunikaci.

Tyto stavební úpravy budou moci být provedeny až na jaře roku 2022 a až následně
bude provedena pokládka asfaltových povrchů v celé šířce komunikace.

Pro zajištění bezpečného přístupu do rodinných domů a provádění zimní údržby by-
ly sníženy na úroveň komunikace uzávěry vodovodu. Dále budou upraveny navezením
štěrkových vrstev vstupy a vjezdy do nemovitostí a navezena vrstva drobného štěrku
pro vyrovnání stávajícího povrchu. Celá stavba je svým rozsahem a objemem prací na
zrekonstruovaných sítích a komunikacích obdobná, jako byly např. jednotlivé etapy
kompletního zasíťování pozemků na Žlíbkách I., II., a III. 

Z původního návrhu, který kdysi zamýšlel pouze opravu dílčích úseků splaškové ka-
nalizace, se tak stala stavba zahrnující výstavbu kompletních nových inženýrských sítí
a komunikace. Tato ulice se tak v příštím roce stane, co se týká veřejných inženýrských
sítí nejnovější a nejmodernější ulicí v celém Bohdalově.

Novostavba chodníku podél silnice III_35429 k Pavlovu 
Tato stavba byla zahájena v srpnu 2021, ukončení stavby je plánováno na listopad

2021. Zhotovitelem stavby je firma VHS Žďár nad Sázavou, spol. s r.o. Součástí stav-
by je i nově vybudované veřejné osvětlení podél komunikace a zpevněná plocha kon-
tejnerového stání u bývalého Naturamylu. V průběhu stavby jsme se s dodavatelem do-
hodli i na provedení stavebních úprav chodníku na mostě u přítoku do Dolnomlýnského
rybníka a přemístění ochranného zábradlí na mostě. Celková vysoutěžená cena dle
smlouvy o dílo je 2 902 529,85 Kč bez DPH. Na výstavbu chodníku se nám podařilo
získat dotaci ze SFDI ve výši 1 396 823 Kč. Výstavbou tohoto chodníku bude zajištěn
bezpečný pohyb chodců v celém dlouhém úseku podél krajské komunikace od auto-
busové zastávky až po odbočku na místní komunikaci u domu č.p. 149 ve směru na
Pavlov. V dalších týdnech dojde ještě k výměně 4 kusů svítidel veřejného osvětlení 
a poté bude i celá trasa tohoto chodníku osvětlena novými moderními a úspornými
LED svítidly. 

Šest kompletních třívrstvých zásahových obleků DEVA PATRIOT Elite se podařilo po-
řídit díky finančnímu daru, z hasičského fondu Nadace AGROFERT a tím obměnit, již
nevyhovující výstroj členů jednotky SDH Bohdalov, která již byla za svojí životností 
a tím zvýšit jejich bezpečnost při řešení mimořádných událostí.
Celkové náklady na pořízení obleků byly 101 168 Kč, z čehož nadace přispěla částkou
60 000 Kč a zbytek částky 41 168 Kč, byl dofinancován Městysem Bohdalov.
Touto cestou bychom chtěli poděkovat Nadaci AGROFERT a Městysi Bohdalov za je-
jich podporu. Děkujeme.       

Za SDH Bohdalov Jiří Klimeš velitel JSDHO Bohdalov

Zvýšení kapacity vodovodního přivaděče od křižovatky směr Pokojov 
Zhotovitelem této stavby je 1. Žďárská plynařská a vodařská, a.s. a stavba byla za-

hájena v září 2021. Ukončení stavby vodovodu je plánováno v listopadu 2021.
Investorem stavby zvýšení kapacity vodovodního přivaděče je Svaz vodovodů
Bohdalov a cena dle smlouvy o dílo této stavby je 2 864 533,84 Kč bez DPH. Součástí
stavby je i přesun vodoměrné šachty do prostoru před novou ČOV. V průběhu stavby
musela být z důvodu havarijního stavu provedena i výměna části původní splaškové ka-
nalizace v délce cca 30 m, která vedla podél vodovodního řadu. Vyměnili jsme také část
rozbitých obrubníků podél krajské komunikace ve směru na Pokojov v délce cca 70
bm. Podařilo se nám také dohodnout společný postup s Krajskou správou a údržbou sil-
nic a po ukončení stavby došlo nikoliv pouze k opravě asfaltů v místě provedení výko-
pu pro vodovodní řad, ale byl položen nový asfaltový povrch v celé šířce komunikace.

Novostavba chodníku podél silnice II_388 směr Pokojov
Zhotovitelem této stavby bude 1. Žďárská plynařská a vodařská. Výstavba chodníku,

který propojí místní komunikaci před domem č.p. 138 s obslužnou místní komunikací
podél silnice k Pokojovu domu bude probíhat na jaře příštího roku. V těchto místech do-
jde také k uložení vedení NN do země, instalaci nových svítidel veřejného osvětlení 
a výstavbou chodníku tak bude vyřešeno bezpečné přecházení z lokality Žlíbky směrem
k městečku. Vysoutěžená cena dle smlouvy o dílo za stavbu chodníku je 616 204,62 Kč
včetně DPH. I na tuto stavbu chodníku se nám podařilo získat dotaci ze SFDI a to 85 %
z uznatelných výdajů, což by mělo představovat částku ve výši cca 520 000 Kč. 

Stavba skladu nářadí a venkovní učebny na zahradě MŠ
Tato stavba byla zahájena v říjnu a ukončena bude na jaře příštího roku. Stavba je re-

alizována zadáváním prací živnostníkům a řemeslníkům z našeho městyse nebo nejbli-
žšího okolí. Dřevo na výrobu vazby a dalších dřevěných prvků stavby daroval městysi
pan Sýkora z Kyjova a chci mu tedy alespoň touto cestou poděkovat za poskytnuté dře-
vo na výstavbu zahradního domku.

Zastřešení na techniku v obecním dvoře
Další realizovanou stavbou za pomoci místních živnostníků a řemeslníků je zhotove-

ní dřevěného přístřešku na obecním dvoře, který bude sloužit k parkování komunální
techniky a umístění dalšího materiálu a nářadí, aby nebylo vystaveno dešti a nepřízni-
vým povětrnostním podmínkám. V současné době jsou na obecním dvoře zhotoveny be-
tonové patky pro ukotvení nosné konstrukce a připravují se další prvky dřevěné kon-
strukce přístřešku. Pokud počasí umožní ještě další dva až tři týdny provádění stavebních
prací, tak budeme mít komunální techniku uschovanou pod přístřeškem již tuto zimu.

Opěrná zeď u Vraného rybníka v Chroustově
V průběhu podzimu se nám také podařilo provést zpevnění svahu místní komunika-

ce v Chroustově v místě pod Vraným rybníkem. Svah byl již po několik let nestabilní
a na místní komunikaci se objevovaly trhliny v asfaltovém povrchu. Zabezpečením to-
hoto svahu se podařilo částečně i rozšířit toto úzké místo pro průjezd vozidel po místní
komunikaci. V dalších týdnech bude ještě provedena úprava okolí stavby a na jaře
příštího roku bude provedena v tomto místě oprava asfaltového povrchu v celé šířce
místní komunikace. 
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Všichni víme, že
pohybové činnosti
u dětí mají určitě
smysl. V naší škol-
ce denně nechybí
pohybové aktivity
ve třídě, dle počasí
venku a předškoláci
se dokonce každé úterý účastní plaveckého výcviku v Relaxačním centru Žďár nad
Sázavou. Nenásilným postupem zkušené instruktorky jsou děti vedeny k pozitiv-
nímu vnímání vody ve vyhřívaném bazénu po dobu 45 minut. Při výuce si děti ve
vodním prostředí hrají a přitom se nevědomky učí základní plavecké dovednosti,
především překonávat strach z vody.

Při vycházkách s dětmi pozorujeme změny v přírodě, společně sbíráme listy, ši-
šky, kaštany, jablíčka k dalšímu využití. Například kaštany se nám hodí na cviče-
ní při ranním protažení s  prvky jógy - masírováním chodidel a dlaní, ale i k výz-
době očekávaného adventu stejně jako šišky nebo jablíčka. Ta jsme si nakrájely na
kolečka a usušily jako křížaly. Už se těšíme, jak si školku krásně vyzdobíme!

Poklidný adventní čas přejí paní učitelky z MŠ Bohdalov

Ze základní školy
Soutěž ve sběru papíru a hliníku
V říjnu se na naší škole uskutečnil již tradiční sběr starého papíru a hliníku. Děti při-
nesly téměř 3 900 kg papíru a 107 kg hliníku. Vítězem školní soutěže ve sběru papíru
se stala Aneta Kolářová ze 5. třídy (800 kg) a v soutěži ve sběru hliníku zvítězil Petr
Klimeš z 4. třídy (18 kg). Poděkování patří všem dětem a rodičům, kteří se do akce
zapojili a také žákům, kteří pomáhali s nakládáním veškerého papíru a hliníku do
kontejneru.
Halloween ve škole
V pondělí 1. listopadu jsme ve škole oslavili Halloween, svátek všech svatých. Žáci
prvního stupně strávili celý den ve strašidelných kostýmech. Členové žákovského par-
lamentu si pro ně připravili zábavný program, při kterém plnili mladší žáci několik za-
peklitých úkolů. Za jejich splnění dostali sladkou odměnu. I na druhém stupni se ob-
jevilo několik duchů, zombie, strašáků, čarodějnic, kouzelníků a jiných nestvůr.
Některá strašidla donesla pro své spolužáky dokonce i halloweenské občerstvení.
Všichni si tento den velmi užili.
Exkurze do AGRAS Bohdalov
Na začátku listopadu navštívili žáci 4. – 9. třídy místní zemědělskou společnost Agras
Bohdalov. Po přivítání, malém občerstvení a úvodním slovu předsedy představenstva
Ing. Rudolfa Vomely si žáci prohlédli nově vybudovaný kravín, moderní dojírnu mlé-
ka, teletník a další zařízení. Dostalo se jim zajímavého výkladu a mimo jiné se také do-
zvěděli, že společnost Agras pravidelně se svými dojnicemi vyhrává české i mezi-
národní soutěže, a proto je Bohdalov proslaven svým zemědělstvím v naší republice 

Počátky hokeje v Bohdalově)
Hokej se hrál na bohdalovských ryb-
nících již před válkou. Hrálo se neorgani-
zovaně, podle toho jak se sešla mládež,
většinou v neděli na Horňáku nebo
Dolňáku. Na Horňáku protože tam byl
díky klidnější hladině kvalitnější led i mo-
žnost použití odpadních prkýnek z blízké
pily při výrobě shrnovadel na odklízení
sněhu. Většinou se hrálo mezi sebou tak,
že se rozházely ve středu hřiště hokejky a
jeden z hráčů je posunul na jednu i druhou
stranu a tím podle majitelů hokejek určil
složení soupeřících týmů. První zápas se
odehrál v padesátých letech na rybníku ve
Znetínku, kam jsme šli v hlubokém sněhu
přes pole a les pěšky. Bylo nás osm 
a zápas jsme jen velmi těsně o gól pro-
hráli. Hrálo se bez jakéhokoliv hráčského
vybavení, jenom na holeních jsme gumi-
čkami měli přivázány ,,chrániče´  ́z tvrdé-
ho papíru. Popularita hokeje vzrostla za-
čátkem šedesátých let, když jihlavská
Dukla začala hrát první ligu a my se tam
často jezdili dívat na její zápasy. Tam jsme
měli možnost poprvé vidět hokejové vy-
bavení hráčů v dresech a chráničích po
celém těle. Podobné vybavení alespoň z
části bylo pro nás finančně nedostupné, a
tak jsme zatoužili zahrát si aspoň na klu-
zišti ohraničeném mantinely. Dřevo na
výrobu mantinelů poskytli dřívější maji-
telé lesů, kteří dali na černo souhlas s po-
kácením vybraných stromů. Ty byly od-
vezeny na bohdalovskou pilu, rozřezány
na prkna a uskladněny přes léto k pro-
schnutí. Koncem léta roku 1961 byla prk-
na v dílně u Zadražilů ohoblována 
a v průjezdu bylo započato s vlastní výro-
bou mantinelů. Pozemek na umístění hři-
ště zajistil národní výbor a bez jakéhoko-
liv stavebního povolené bylo započato se
stavbou. Byly vykopány díry na zabeto-
nování sloupů osvětlení a potom instalo-
váno vlastní osvětlení. To už se blížila zi-
ma a my začali brousit brusle. Mrazy ne-
ustále zesilovaly a zaháněly rtuť teplomě-

Poděkování za účast na úklidu městečka 
a parku kolem kostela 
Děkujeme všem občanům, kteří se zúčastnili v minulých týdnech úklidu spadaného lis-
tí na městečku pod lipami a v parku kolem kostela sv. Vavřince. Jsme rádi, že se poda-
řilo využít příznivého počasí a každoroční hrabání a odvoz obrovských hromad listí se
stihlo provést včas.                                                  Roman Šimůnek, zastupitel městyse
Oznámení o přerušení provozní doby sběrného dvora 
v době vánočních svátků
Oznamujeme občanům, že provoz sběrného dvora v Bohdalově bude přerušen v obdo-
bí od 16. 12. 2021 do 04. 01. 2022. Poslední termín pro odevzdání odpadů tento rok na
sběrném dvoře je 15. prosinec 2021, znovu otevřeno bude 5. ledna 2022. 
Provozní doba v novém roce bude zachována:
středa 14.00 – 17.00 hod | sobota 09.00 – 12.00 hod

Setkání důchodců zrušeno
Vážení a milí spoluobčané senioři, loni touto dobou jsme slibovali uspořádání tradičního
setkání důchodců v příštím roce. Rok utekl a byli jsme znovu postaveni před rozhodnu-
tí kdy, jakou formou a zda vůbec tuto populární kulturní událost v naší obci uspořádat.
Ač jsme byli všichni plní naděje, že situace ohledně epidemie v letošním roce již bude 
umožňovat běžná společenská setkání, opět jsme aktuálním stavem překvapeni.
Vzhledem k dostupným informacím o šíření nemoci, rizikům pro vyšší věkovou sku-
pinu a dalším okolnostem spojeným s organizací, jsme se rozhodli, že se opět letošní
setkání důchodců neuskuteční. Občanům, kteří v tomto roce oslavili významná životní
výročí, bude dárek a gratulace předána individuálně.
Zrušená setkání bychom velmi rádi nahradili co nejdříve, ale poučeni z loňského slibu,
netroufáme si predikovat přesný termín. Pokud to aktuální situace dovolí, znovu by-
chom se pokusili setkání uspořádat v prvních měsících příštího kalendářního roku. 
Přejeme Vám klidné nadcházející adventní dny a především pevné zdraví.

Zastupitelé městyse Bohdalov
Myslivecký ples zrušen
Vážení návštěvníci plánovaného plesu MS Bohdalov, moc se omlouváme, ale vzhle-
dem k současné situaci (COVID) jsme se rozhodli raději tento ples v termínu 27. 11.
zrušit. Děkujeme velice za pochopení a zachovejte nám prosím přízeň.

Pořadatelé plesu Myslivecké sdružení Bohdalov

ru hluboko pod nulu. Konečně jsme moh-
li, bez jakýkoliv skušeností, začít s prv-
ními postřiky. Hasiči nám půjčili hadice,
my je napojili na hydrant obecního vodo-
vodu a začali se stříkáním. Předpokládali
jsme, že kluziště prostě napustíme několi-
ka centimetry vody a ta do rána zamrzne.
Jenže to šlo velmi pomalu, a tak kolem
půlnoci jsme požádali naše táty, mazající
v hospodě karty, jestli by nešli místo nás
chvíli stříkat. Kupodivu se našli tři obě-
tavci, kteří skutečně chvíli po půlnoci do-
razili s tím, že budou stříkat do dvou ho-
din. Měla je vystřídat další parta z nás klu-
ků. Jenže po dvou hodinách žádná parta
nedorazila, promrzlí tatíci stáhli vodu
proudící z hydrantu, aby hadice nezamrz-
la na minimum. Koncovku hadice upev-
nili na opěradlo židle směrem mimo hři-
ště a šli domů. Vůbec si nevšili, že vetchá
hadice byla na několika místech děravá a
že z ní celý večer i noc tryskaly různými
směry pramínky vody. Voda stříkající na
mantinel vytvořila uvnitř hřiště metrovou
hromadu ledu. Od země až k horní liště
mantinelu. Hokej se ale přesto stal na ně-
kolik desítek roků dalším oblíbeným ko-
lektivním sportem.

Pro www.bohdalovské kapitoly.cz 
zpracoval pan Alois Matějíček

1944 – vzácná fotografie
Bohdalovského hockey teamu

Z rybníka mezi mantinely

i ve světě. Žákům se exkurze líbila.
Školní kolekce oblečení
Naše škola využila nabídky Schools United a nechala si vytvořit vlastní volnočasovou
školní kolekci oblečení s motivem, o jehož podobě rozhodli hlasováním samotní žáci.
Na dva týdny byl zpřístupněn e-shop, ve kterém si zájemci mohli objednat různá tri-
čka, mikiny a další školní doplňky. Věříme, že se tato novinka školního oblečení líbi-
la a udělala žákům i učitelům radost.
Další akce
V podzimních měsících žáci 9. třídy absolvovali kurz první pomoci, který se nemohl
uskutečnit v minulém školním roce. Pod vedením odborného lektora se žáci učili, jak
správně poskytnout první pomoc a zachovat se v různých situacích, nacvičovali re-
suscitaci na cvičné figuríně, trénovali, jak obvazovat různé typy zranění. Besedovali
se záchranáři a profesionálními hasiči ze HZS Žďár nad Sázavou a také si prohlédli
záchranářský vůz se speciálními přístroji.
Pro žáky 3. třídy byl připraven preventivní program Pravidla nejsou strašidla. Děti se
zamýšlely, proč jsou pravidla tak důležitá, osvojily si základní pravidla společné práce
a fungování v rámci kolektivu.
11. listopadu se ve Žďáře nad Sázavou konal Festival vzdělávání, přehlídka středních
škol z blízkého i vzdálenějšího
okolí a některých výrobních
podniků. Žáci 9. třídy na festi-
val zavítali, aby se inspirovali
při výběru škol, na které si bu-
dou zanedlouho podávat přih-
lášky. Mohli si prohlédnout
výrobky a projekty jednotli-
vých škol, některá vybavení 
a měli možnost promluvit si
přímo se studenty a učiteli 
o tom, co je čeká od příštího
školního roku.
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